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ОАО «Универмаг «Центральный» осуществляет розничную торговлю 

широким ассортиментом промышленных товаров, а также иные виды дея-

тельности, среди которых общественное питание, торговля драгоценными 

металлами и т. п. 

В состав ОАО «Универмаг «Центральный» входят 22 торговые секции 

(по адресу г. Могилев, ул. Первомайская, 61), ресторан «Санта Мария», 

магазин «Все для дома. ЦУМ-дисконт». Сайт предприятия www.discont.by 

функционирует по принципу Интернет-магазина. В последнее время в дея-

тельности универмага наблюдаются значительные перемены: изменяется 

выкладка товара, интерьер торговых помещений, большинство отделов пе-

решло на самообслуживание. Появился новый отдел с качественной кос-

метикой популярных брендов. Совершенствуется ассортимент реализуе-

мой продукции, появляются товары популярных брендов. Товары в уни-

вермаге становятся все более современными и ориентированными на мо-

лодежь, что сказывается на финансовых результатах деятельности пред-

приятия, приводит к увеличению его прибыли и рентабельности. 

Для совершенствования организации розничной торговли промыш-

ленными товарами ОАО «Универмаг «Центральный»» рекомендовано 

проведение ряда мероприятий. Для улучшения качества обслуживания по-

требителей необходимо проводить тренинги для повышения уровня об-

служивания продавцов. В некоторых отделах (косметика, игрушки, суве-

ниры) в предпраздничные дни следует увеличить количество консультан-

тов. Возможно привлечение профессиональных визажистов и косметоло-

гов в определенные дни увеличения объема продаж и оживления торговли. 

В отделе хозтоваров необходимо расширить проходы, а также изме-

нить порядок выкладки реализуемой продукции на основе принципов мер-

чандайзинга с тем, чтобы облегчить покупателям возможность выбора то-

вара.  

Рекомендуется использование дисконтных карт и карт постоянного 

покупателя. В деятельности интернет-магазина предприятия важным 

направлением является внедрение бесплатной доставки товара по г. Моги-

леву, а также возможности ее осуществления в воскресенье и в празднич-

ные дни.    

77 

In cellular neural networks neurons are arranged in a lattice. Connections 

(usually non-linear) may appear between the closest neurons. The typical exam-

ple of these networks is the Kohonen Self-organising-Map. 

Neural networks in medicine have almost unlimited application. The main 

application directions are diagnostics, prediction, prognostics and signal pro-

cessing. Besides, neural networks are applied in almost all fields of medicine, 

like cardiology, oncology, neurology, EEG analysis, genetics and many others. 

In practice, medical practitioners have to monitor more and more displays 

and evaluate an increasing number of signals. Neural networks, which are able 

to evaluate changes and interactions of physical, chemical and thermodynamical 

parameters, have definitely decreased the time of initiating necessary responses 

in case of emergency (it took only 17 seconds instead of 45 seconds necessary 

for medical practioners). A backpropagation neural network was trained to rec-

ognize HVS-patterns (high voltage spike-and-wave spindle) in rats. This well-

trained and optimized network can detect the presence of HVS in EEGs record-

ed for 12 night hours with 93–99 % sensitivity. However, falsely detected events 

(non-HVS, artefacts) varied over a wide range (18–40 %), but this attempt 

demonstrates the potential usefulness of neural networks in the recognition of 

EEG patterns. There are several systems available for diagnosis and selection of 

therapeutic strategies in breast cancer. A neural network judged the possible re-

currence rate of tumors correctly in 960 of 1008 cases by using data from lym-

phatic node positive patients. 

At present, neural networks seems to find the most interesting and the most 

powerful application in the field of radiology. Images contain a lot of infor-

mation and they are so complicated that it is quite difficult to interpret them by 

using conventional rule-based systems. By selecting an appropriate training set 

and learning process, neural network modeling becomes suitable for noise filter-

ing and for recognition of unusual images. For cold lesion detection and locali-

zation in SPECT (single photon emission computerized tomography) images a 

neural network was trained by using images with different sizes and noise lev-

els. The network scanned the whole image and recognized alterations with high 

sensitivity, and with only a few false-positive errors. 

So far, neural networks have not broken through many of the barriers to 

applied sciences. This technique has been applied only for testing mathematical 

models developed for solving simple problems in practice. Application of neural 

networks must currently be supported by conventional mathematical methods. In 

this way, neural networks can be more effective in pattern recognition and clas-

sification as compared to purely conventional techniques. To get a wider appli-

cation, new models, which are able to solve complex real-world problems, 

should be developed. 

  


